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اخیر  روزهای  شــنیده های  گروه سیاسی: 
ســرانجام تحقــق یافت و رهبــر معظم انقلاب 
اســلامی در حکمی پیمان جبلی را به ریاســت 
سازمان صدا و سیما منصوب کردند تا صداوسیما 
مدیری دیگــر را تجربه کنــد. متن حکم رهبر 

انقلاب اسلامی به این شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

جناب آقای دکتر پیمان جبلی دام توفیقه
بــا پایان یافتــن دوره  مســئولیت پر تلاش 
جناب آقای دکتر علی عســکری که کوشــش 
خستگی ناپذیر و دلســوزانه ی آن مدیر مؤمن و 
با اخــلاص را به همراه داشــت، جنابعالی را که 
از صلاحیت دینی و انقلابی، و تخصص و تجربه 
طولانی در مدیریت های ســازمان صداوســیما، 
و آگاهــی از ماهیت و عملکرد و وظائف رســانه  
ملــی برخوردارید، برای یک دوره  پنج ســاله به 
ریاست آن سازمان منصوب می کنم. رسانه  ملی، 
دانشگاهی برای ارتقاء ســطح آگاهی و معرفت 
عمومی، و آوردگاهی برای مقابله با امواج خصمانه  
تحریف و تفتین، و آسایشگاهی برای بهره مندی 
چشــم و دل همگان از جلوه های زیبائی و هنر، 
و قرارگاهــی بــرای پراکندن امید و نشــاط در 
فضای عمومی کشــور اســت. هدایت فرهنگی، 
تقویت روحیه و احســاس هویت ملی و انقلابی، 
ترویجِ ســبک زندگی اسلامی- ایرانی، و افزایش 
همبستگی ملی، در شمار اولویت هایی است که 
باید با ارتقاء سرمایه  انسانی و رشد کیفی برنامه ها 
و بهره گیری از ابتکار و با تلاش شــبانه روزی به 
آن دست یابید ان شــاءالله. وظیفه  خود می دانم 
که از تلاش خســتگی ناپذیر جناب آقای دکتر 
عسکری در مدت مسئولیتشان که حقاً در خور 
تقدیر اســت، صمیمانه تشــکر کنم و جنابعالی 
را به بهره منــدی از طرح های بلندمدت و ناتمام 
دوره  ایشان توصیه نمایم. توفیقات جنابعالی را از 

خداوند متعال مسألت می کنم.
سیّدعلی خامنه ای

۷ مهر ۱۴۰۰«
نخستین مواضع جبلی پس از انتخاب

رئیس سازمان صداوسیما در نخستین سخنان 
خود پس از انتصاب، با تأکید بر پیگیری همکاری 
و تفاهم بیشــتر میان تلویزیون و سینما، گفت: 
نقطه تفاهم و اشتراک صداوسیما و سینما اهداف 
فرهنگی است و اینکه تصور شود سینما راه خود 
را می رود و تلویزیون نیز در مســیر خود حرکت 

می کند، نگاهی غلط است.
پیمان جبلی روز چهارشــنبه در نشستی با 
جمعی از تهیه کنندگان ســینما بــا بیان اینکه 
دغدغه فرهنگ عامل پیوند ســینما و تلویزیون 
اســت، گفت: اگر هم بپذیریم کــه واژه رقابت 
در تعامــلات ایــن دو حوزه مصــداق دارد، این 
رقابت یک رقابت رفاقتی است؛ زیرا نگرانی های 
فرهنگی ای که سینما دارد، تلویزیون هم دارد و 
بالعکس، چالش های هر دو یکی اســت و مسائل 
دو نهاد نیز واحد است و مطمئنا دغدغه مخاطب 
هم در هر دو حوزه مشابه و مشترک است و حتی 
رابطه مستقیم بین آن ها برقرار است. همه ما چه 
دست اندرکاران سینما و چه عوامل رسانه ملی، 
مدیون مردم هســتیم؛ اگر مردم از ما قهر کنند 
نه ســینما می ماند و نه تلویزیون. بار اداره کشور 
به دوش مردم اســت و هم ما و هم سینما باید 
چشــممان را به روی این حقایق باز نگه داریم و 
در هر حرکتی که می کنیم، باری از دوش مردم 

برداریم و نگذاریم خاطر مردم مکدر بشود.
رئیس رســانه ملــی ادامــه داد: دوره جدید 
صداوســیما دوره نزدیک ترشدن هر چه بیشتر 
ســینما و تلویزیون خواهد بود و امیدواریم همه 
تلاش های مشــترکمان به ادای دین به فرهنگ 
اســلامی مردم و کمک به اقتدار کشور بینجامد. 
البته این بار مسئولیت فقط بر دوش تلویزیون و 
رسانه ملی نیست و سینماگران نیز باید در کنار 
رسانه ملی به تحقق این اهداف کمک کنند. بار 
فرهنگ کشور بر دوش همه نهادهایی است که 

در حوزه های گوناگون مســئولیت دارند و باید با 
همکاری هم آن را به سر منزل مقصود برسانند. 
موضوع تفاهم بیشــتر و دســتیابی به راه های 
همکاری منسجم تر بین رسانه ملی و سینما را در 
دوران جدید مدیریتی صداوسیما دنبال خواهیم 
کرد و در نشست های هم اندیشی مستمر، پذیرای 

نظرات سازنده اهالی سینما خواهیم بود.
در ایــن جلســه، آقایان غلامرضا موســوی، 
سیدضیاء هاشمی، محمد شایسته، محسن جاهد، 
ابوالحسن داودی، منوچهر شاهسواری و مرتضی 
شمسی از تهیه کنندگان سینما نیز دیدگاه های 
خود را در خصوص چگونگی کمک بیشتر رسانه 
ملی به ســینماگران بیان کردنــد. از جمله این 
موارد، تمرکز تصمیم گیری برای موضوع تیزرهای 
تبلیغــی بــرای محصولات فرهنگــی همچون 
فیلم های سینمایی، ارتقای تولید مشترک بین 
سینما و تلویزیون، مشارکت سینماگران در تولید 
برنامه های ســینمایی تلویزیون و افزایش مبالغ 
خرید حق پخش محصولات ســینمایی توسط 

تلویزیون بود.
جبلی کیست؟

 پیمــان جبلی متولــد ۱۳۴۵ در تهران، در 
ســال ۱۳۷۲ در مقطع کارشناسی ارشد رشته 
معارف اســلامی و تبلیغ از دانشــگاه امام صادق 
فارغ التحصیل شد و سال ۱۳۸۳ مدرک دکترای 
فرهنــگ و ارتباطات را از دانشــگاه امام صادق 
دریافت کرد. جبلی قبل از پســت معاونت برون 
مرزی صداوســیما که اخرین مسئولیت او پیش 
از ریاســت ســازمان و صداوســیما است، عضو 
هیئت علمی دانشگاه صداوسیما، معاون سیاسی 
)خبر( صداوســیما، دبیر اخبــار خارجی بخش 
شــامگاهی رادیو، دبیر اخبــار خارجی و داخلی 
اخبار تلویزیون، سردبیر اخبار سراسری شبکه ۲ 
سیما، مدیرکل اخبار داخلی واحد مرکزی خبر، 
مدیرکل اخبار شــبکه العالم و مدیر دفتر شبکه 
العالم در بیروت بود. معاون رسانه ای دبیر شورای 
عالی امنیت ملی در زمان تصدی سعید جلیلی و 
سفیر جمهوری اســلامی ایران در تونس از دیگر 
ســوابق جبلی اســت. بنابراین جبلی سالهاست 
در صداوســیما حضور دارد و انتصاب او می تواند 
به معنای تداوم مشــی فعلی صداوســیما لااقل 
در حوزه های خبری و سیاســی است. اما شاید 
مدیریت جدید بتواند برای پایان سیاســت های 
مخاطب گریز صدا و ســیما چاره ای بیندیشد و 
نگاه جناحی و سیاســت های یک سویه در صداو 
ســیمایی که قرار است رســانه ملی باشد پایان 
یابد. او جانشین عبدالعلی علی عسگری شده که 
پنج سال ریاست سازمان صداوسیما را بر عهده 
داشت. او خود جانشین محمد سرافراز شده بود 
که تنها یک سال و نیم در راس این سازمان قرار 

داشــت و اقدامات او در جهت تعدیل شبکه های 
بی مخاطب و تعدیل نیرو، حواشی فراوانی برایش 
ایجاد کرد. اما پیش از او ضرغامی و لاریجانی هر 
کدام ده سال در راس این سازمان قرار داشتند. 

صداوسیما در ایران
صداوســیما در ایران، رســانه رسمی و تنها 
رســانه تصویری مجــاز به فعالیت محســوب 
می شود. حضور صداوســیما در یک میدان بی 
رقیب موجب شده مدیران این سازمان هیچگاه 
بابت حضــور رقبای تصویری نگرانی نداشــته 
باشــند و حتی وقتی در مقطعی شاهد افزایش 
تمایــل مردم به تلویزیونهای اینترنتی شــدند، 
با وضــع قوانین جدید و تعریــف نهاد نظارتی 
جدیــدی به نام ســاترا، عملا نظــارت بر کلیه 
فعالیتهای تصویری در ایران، حتی رســانه های 
اینترنتــی را نیز بر عهده گرفتند که حاصل آن 
سانســور فراوان برنامه هــای اینترنتی از جمله 
ســریالهایی همچون زخم کاری یا برنامه های 
میهمان محوری بوده که در آخرین مورد حتی 
یک بار هم تصویر الناز حبیبی، میهمان یکی از 
همین برنامه ها از نزدیک پخش نشد تا حواشی 
فراوانی ایجاد شــود. بر اســاس اصل  یکصد و 
هفتاد و پنجم قانون اساسی، در صدا و سیمای  
جمهوری  اســلامی  ایران ، آزادی  بیان  و نشــر 
افکار با رعایت  موازین  اســلامی  و مصالح  کشور 
باید تأمین  گردد. اما در ســالهای اخیر، نه تنها 
در حوزه سیاســی، بلکه در حوزه های فرهنگی 
و اجتماعی نیز آزادی نشــر عقاید رعایت نشده 
است. حذف بسیاری از مجریان و تهیه کنندگان 
سیما در ســالهای اخیر، از مجریان برنامه های 
تفریحی و اجتماعی گرفته تا مجریان برنامه های 
ورزشی همچون عادل فردوسی پور، آن هم یک 
ماه پس از آنکه برنامه 9۰ از طرف مردم به عنوان 
برنامه برتر تلویزیونی انتخاب شد، نشان می دهد 
این آزادی بیان حتی برای مجریان صداوسیما 
نیز به رسمیت شناخته نمی شود. صداوسیمای 
جمهوری اســلامی ایران به جای آنکه خود را با 
نظــرات مردم به عنوان مخاطبــان خود همراه 
کند، عملا تلاش کرده فضا را برای فعالیت سایر 
برنامه های تصویری محدود کند و به ســیطره 
خود بر صدا و ســیما ادامه دهد. نتیجه عملکرد 
زبان  فارسی  تلویزیونهای  صداوسیما، گسترش 
خارج از کشــور و افزایش بینندگان برنامه های 
ماهواره ای است. صداوسیما به جای آنکه خود را 
اصلاح کند، به مشی پیشین ادامه می دهد و در 
میدانی بی رقیب فعالیت می کند چراکه امکان 
فعالیت رادیو تلویزیونهای خصوصی در کشــور 
ما بر خلاف بســیاری از کشورهای دیگر فراهم 
نیست. حتی در عراق و همچنین افغانستان در 
دوران قبــل از طالبان، دهها شــبکه تلویزیونی 

خصوصی فعالیت می کنند یا می کردند اما این 
امکان در کشــور ما فراهم نیســت و هیچ مقام 
مســئولی تمایل به تغییر قانون ندارد. برخی از 
فعالان سیاســی و همچنین متخصصان علوم 
ارتباطات در مقاطع زمانی مختلف بارها بر لزوم 
فعالیت رادیو تلویزیون های خصوصی در کشور 
تاکید کــرده بودند. به عنــوان مثال مصطفی 
کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری و نماینده 
مردم تهران در مجلس گذشته گفته بود: ایجاد 
تلویزیون خصوصی در کنار صدا و ســیما مانند 
یک رسانه نوشتاری و مطبوعات خصوصی یک 
ضرورت اســت و مشکل قانون اساسی آن هم با 
رفت و برگشت ها به شورای نگهبان و در نهایت 
تصمیم مجمع تشخیص مصلحت نظام قابل حل 
است. ما اگر در تمامی عرصه ها بخش خصوصی 
را وارد می کنیم چه اشــکالی دارد که در بحث 
شبکه های تلویزیونی هم بخش خصوصی داشته 

باشیم.
علی مطهری نماینده دیگر مجلس پیشین نیز 
گفته بود: در مورد چگونگی اداره صداوسیما باید 
همان روش مدیریتی قبلی یعنی روشی که قبل 
از بازنگری قانون اساســی بود اجرا شود. قبل از 
بازنگری قانون اساسی شورای سرپرستی وجود 
داشــت که از هر قوه دونفر در این شورا حضور 
داشــتند و این شــورا مدیر عامل صداوسیما را 
تعیین می کرد، با این شــیوه هر سه قوه در اداره 
صداوسیما نقش داشتند . در حال حاضر شورای 
نظارت بر نحوه فعالیت صداوسیما وجود دارد اما 
این نظارت به گونه ای است که جنبه استطلاعی 
دارد و فقــط اطلاع می دهند. یعنی بعد از اینکه 
ممکن اســت برنامه ای پخش شــود و اتفاقی 
بیفتد به رئیس سازمان نامه می دهند که رئیس 
صداوســیما می تواند ترتیب اثر بدهد و می تواند 
ترتیب اثر هم ندهد. اگر تلویزیون خصوصی شود 
مقداری از دخالت ها کم شده و به سمت توجه به 

نیازهای مردم در این حوزه می رویم. 
در مجلس قبل، کمیســون فرهنگی مجلس 
طرح های مربوط به صداوســیما را در دســتور 
کار خود قــرار داده بود که یکی مربوط به نحوه 
چگونگی اداره صداوســیما و دیگری بررســی 
راه انــدازی رادیو و تلویزیــون خصوصی بود که 
هیچکدام به نتیجه مطلوب نرســید. در چنین 
شرایطی به نظر می رسد صداوسیما همچنان به 
فعالیت در فضای بی رقیب ادامه دهد و با توجه 
به حضور مدیری از مدیران سابق صداوسیما در 
راس این ســازمان، بعید به نظر می رسد شاهد 
تحولی جدی در رویکردهای این سازمان عریض 
و طویل باشــیم؛ مگر آنکه جبلــی راه خود را از 
مدیران قبلی ســازمان کــه عامل اصلی کاهش 

مخاطب سازمان بودند جدا کند. 

رهبر معظم انقلاب پیمان جبلی را به ریاست صدا و سیما منصوب کردند

رویکرد حرفه ای یا تداوم سیاست های جناحی؟

نتایج یک نظرســنجی که در بنیاد »گروه اوراســیا« در 
زمینه سیاست خارجی آمریکا انجام شده است، نشان می دهد 
اکثریت مردم آمریکا حامی از سرگیری مذاکرات احیای توافق 

هسته ای در وین هستند.
به گزارش ایســنا به نقــل از خبرگــزاری رویترز، طبق 
تحقیقی که از ۲۷ آگوست تا اول سپتامبر بنیاد گروه اوراسیا 
انجام داده، اکثریت مردم آمریکا خواستار تعامل دیپلماتیک 
بیشتر آمریکا با جهان هستند و عدی ای دیگر نیز خواستار 
استقرار کمتر نظامیان آمریکایی در خارج مرزهای این کشور 

شده اند. 
این تحقیق که از طریق یک نظرسنجی انجام شده است، 
نشــان می دهد ۵۸.۳ درصد مردم آمریکا بر این باورند این 
کشور باید در زمینه مسائلی از جمله تغییرات آب و هوایی، 

حقوق بشــر و مهاجرت وارد مذاکرات بیشتری شود. ۲۱.۶ 
درصد معتقد بودتد آمریکا باید در این مذاکرات کمتر شرکت 

کند و ۲۰.۱ درصد هم نظری نداشتند. 
از میان ۲۱۶۸ نفری که نظراتشــات مــورد ارزیابی قرار 
گرفت، ۴۲.۳ درصد بر این باورند آمریکا باید شمار نظامیانش 
در اروپا، آسیا و خاورمیانه را پایین بیاورد و تعهداتش نسبت 
به دفاع از کشــورهای آن منطقه را کاهش داده و به تدریج 

مسئولیت امنیت منطقه را به متحدانش منتقل کند. 
در بخش دیگری از این نظرســنجی مشــخص شد که 
۶۲.۶ درصد مردم آمریکا از احیای توافق هســته ای)برجام( 
و تلاش برای رســیدن به توافقی که مانع تولید تســلیحات 
هسته ای می شود، حمایت می کنند. این در حالی است که 
۳۷.۴ درصد مخالف مذاکرات هستند و فشار آوردن به ایران 

از طریق تحریم های اقتصادی در راستای ممانعت از دستیابی 
آن به چنین تســلیحاتی می داند. این نظر ســنجی درباره 
سیاست خارجی دولت آمریکا در زمینه توافق هسته ای در 
پی این مطرح می شود که جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در 
کارزارهای انتخاباتی اش وعده ی بازگشت به توافق هسته ای 
را داده بود.  قدرت های جهانی تاکنون شــش دور مذاکرات 
پیرامون احیای توافق هســته ای در وین را برگزار کرده اند. 
این مذاکرات میان ایران و دیگر اعضای کمیسیون مشترک 
برجام و با حضور آمریکا درمحل مذاکرات برگزار شدند. البته 
ایران و آمریکا و ایران مذاکرات مستقیمی نداشــتند و تنها 
از طریق نمایندگان دیگر کشــورهای حاضر در مذاکرات در 
جریان مواضع یکدیگر قرار می گرفتند. برگزاری دور هفتم این 
مذاکرات تا پس از تشکیل دولت سید ابراهیم رئیسی، رئیس 

جمهور کشــورمان به تاخیر افتاد. زمان دقیق از ســرگیری 
مذاکرات مشخص نیست، اما ایران اخیرا گفته است که این 
مذاکرات می تواند ظرف چند هفته آتی از ســر گرفته شود. 
این مذاکرات در راستای بازگشت دوجانبه ایران و آمریکا به 
پایبندی کامل به توافق هسته ای برگزار شده است که دولت 
دونالد ترامپ رئیس جمهور پیشین آمریکا در سال ۲۰۱۸ از 
آن خارج شد و ضمن بازگردانی تحریم های قبلی علیه ایران، 
تحریم هــای متعدد جدیدی را نیز بر آن اعمال کرد. ایران با 
گذشــت یک سال و نیم پس از متحمل شدن این تحریم ها 
و تعلل کشورهای اروپایی در عمل به تعهداتشان در راستای 
پیداکردن راهکارهای عملــی برای کاهش تاثیر تحریم ها و 
عادی سازی روابط اقتصادی با ایران، در چند گام تعیین شده 

از تعهدات داوطلبانه اش در توافق هسته ای فاصله گرفت.

رئیس جمهوری حمایت از موسسات و مراکز داخلی فعال 
در ساخت واکسن را اولویت دولت عنوان کرد و گفت: همزمان 
با گسترش واکسیناسیون باید با یک حرکت منطقی، تدریجی 
و حساب شده فعالیت مراکز آموزشی و کسب و کارها به حالت 
عادی بازگشــته و در مدار رونق قرار گیرد.  به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
در جلسه هیات دولت با قدردانی از تلاش های انجام شده برای 
تامین واکسن و رشد قابل توجه واکسیناسیون گفت: اولویت 
امروز، حمایت از موسســات و مراکز داخلی فعال در ساخت 
واکسن اســت، چرا که به هرحال استفاده از واکسن خارجی 

محدودیت هایی دارد و نمی تواند دائمی باشد.
وی با ابراز خرســندی از آغاز فعالیت مــدارس از ابتدای 
ســال تحصیلی خاطرنشــان کرد: اگر چه سال تحصیلی به 
شــکل غیرحضوری آغاز شده اســت، به تدریج با گسترش 
واکسیناسیون و تامین نظر خانواده ها، شرایط برقراری حضوری 

کلاس ها در مدارس و دانشگاه ها فراهم  خواهد شد.
رئیســی با بیان اینکه اصلی ترین ماموریت دولت رونق و 
افزایش تولید و جهش در ایجاد اشتغال است، گفت: همزمان 
با گسترش واکسیناسیون ضرورت دارد با یک حرکت منطقی، 

تدریجی و حساب شده فعالیت مراکز آموزشی و کسب و کارها 
به حالت عادی بازگشته و در مدار رونق قرار گیرد.

رئیس جمهوری با بیان اینکه راه علاج مشــکلات کشور 
رونق تولید اســتف گفت: باید نقدینگی ها در کشور به سمت 
تولید و اشــتغال سوق یابد، چرا که رونق تولید و اشتغالزایی، 

مساله محوری دولت سیزدهم است.
وی با اشــاره به اینکه در ملاقات ها و دیدارهای اخیر وزیر 
امور خارجه، آمادگی و تمایل قابل توجهی در همســایگان و 
دیگر کشورها برای همکاری با جمهوری اسلامی ایران به چشم 
می خورد، گفت: صدور خدمات فنی و مهندســی، با توجه به 
توانمندی هــای متخصصان ایرانــی، می تواند یکی از بهترین 
زمینه های گســترش همکاری  منطقه ای و بین المللی باشد. 
رئیســی در ادامه موضوع زنان و خانواده را از مسائل اصلی و 
محوری مورد توجه دولت سیزدهم عنوان کرد و گفت: معاونت 
امور زنان و خانواده باید برنامه ای جامع درباره راهکارهای موثر 
در کنترل آســیب های اجتماعی حوزه زنان و خانواده تدارک 

ببیند و برای بررسی و تصویب به هیات دولت ارائه کند.
رئیــس جمهوری گفت: از نظر دولت هرچه موقعیت زن و 
خانواده در جامعه ارتقا یابد، شاهد کاهش آسیب های اجتماعی 

خواهیم بود و لــذا دولت از هیچ حمایتی در این زمینه دریغ 
نخواهد کرد.

سخنان رئیسی پس از رای اعتماد دولت به 
۳ استاندار جدید

ســید ابراهیم رئیســی پس از رای اعتماد هیات دولت به 
استانداران منتخب لرســتان، فارس و زنجان، گفت: در انجام 
امور و مسوولیت ها مهم این است که آثار سیاست های نظام و 
برنامه های دولت توسط استانداران در استان ها آشکار و نمایان 
شــود و استانداران به عنوان نماینده عالی دولت، نقش بسیار 

مهمی در اجرای سیاست ها و پیگیری امور دارند.
رئیس جمهوری افزود: به طور طبیعی موانعی در مســائل 
نیروی انسانی، بودجه و اعتبارات در استان ها وجود دارد که با 

درایت و توکل به خداوند باید این موانع برداشته شود.
وی با اشــاره به لزوم احیای همه ظرفیت های اقتصادی و 
تولیدی اســتان ها گفت: بر اساس آمار، در سطح کشور حدود 
۴۰ درصد از ظرفیت های تولید معطل است که با اقدام جهادی 

و انقلابی می تواند راه اندازی و فعال شود.
رئیسی با اشاره به بازدید از چند کارخانه و مجموعه کشت و 
صنعت غیرفعال در استان زنجان و لرستان، و اقدامات مقدماتی 

انجام شــده برای راه اندازی این مجموعه ها، گفت: با مدیریت 
خوب و برخی اقدامات سریع،  می توان یک مجموعه کشت و 
صنعت عظیم را فعال کرد به نحوی که زمینه اشتغال و تولید و 
افزایش بهره وری در آن ایجاد شود. از اینگونه موارد در استان ها 

وجود دارد که باید برای فعال کردن آنها اقدام شود.
رئیس جمهــوری گفت: راه انــدازی کارگاه های کوچک و 
زودبازده نیز بســیار اهمیت دارد زیرا می تواند یک مجموعه 
عظیم را به کار اندازد. وی گفت: هنر دولت در این اســت که 
از ظرفیت عظیم مردمی، در بســیاری از مسائل کمک بگیرد. 
امروز مردم احســاس مسئولیت و مشــارکت خوبی دارند و  
برای مشــارکت در رفع مشکلات آماده اند. رئیسی با تاکید بر 
اهمیت توجه به ظرفیت های فرهنگی در استان ها از استانداران 
خواست به ظرفیت های علما و حوزویان، دانشگاهیان، مجموعه 
فرهیختگان و جوانان انقلابی و جهادی در استان ها توجه ویژه 

کنند.
هیات دولت در جلسه صبح روز چهارشنبه خود به ریاست 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری، به آقایان فرهاد زیویار، 
محمد هادی ایمانیه و محســن افشارچی به ترتیب به عنوان 

استانداران منتخب لرستان، فارس و زنجان، رأی اعتماد داد.

کمیسیون اقتصادی مجلس خبرگان رهبری به منظور بررسی مشکلات معیشتی 
و طرح مطالبات اقتصــادی مردم با حضور وزیر امور اقتصــادی و دارایی در دفتر 
دبیرخانه مجلس خبرگان در تهران تشکیل شد. به گزارش ایرنا از دبیرخانه مجلس 
خبرگان رهبری، در این جلسه اعضای کمیسیون، دغدغه ها و مشکلات معیشتی و 
اقتصادی کشور را از جمله ضرورت باورمندی مسوولان و مدیران اقتصادی به اقتصاد 
اســلامی، تشکیل اتاق فکر مبتنی بر اقتصاد اســلامی با حضور نخبگان حوزوی و 

دانشگاهی، اتخاذ تصمیم لازم برای کنترل تورم و گرانی کالاهای اساسی و مایحتاج 
اولیه مردم، لزوم قطع وابستگی بودجه سالانه از نفت، کنترل و مدیریت برداشت از 
صندوق توسعه ملی، کنترل نقدینگی و مدیریت رشد پایه پولی، کاهش هزینه های 
جاری و ضرورت صرفه جویی در دســتگاههای دولتی با تشدید نظارت ها و انجام 
حسابرسی دقیق، لزوم دقت نظر در انتصاب مدیران اقتصادی در جلسه کمیسیون 

اقتصادی مجلس خبرگان مطرح کردند.

در نظرسنجی بنیاد گروه اوراسیا مطرح شد

اکثریت مردم آمریکا حامی  از سرگیری مذاکرات هسته ای با ایران 

رئیسی:

 حمایت از موسسات و مراکز داخلی ساخت واکسن اولویت دولت است

برنامه های اقتصادی دولت 
در کمیسیون اقتصادی خبرگان رهبری

 بررسی شد

سوداگران رمزارز توسط وزارت اطلاعات دستگیر شدند
وزارت اطلاعات در اطاعیه ای اعلام کرد: یکی از بزرگترین شبکه های سازمان یافته 
کلاهبرداری در ســطح کشور توسط ســربازان گمنام امام زمان )عج( شناسایی و 
مورد ضربه قرار گرفت و عناصر آن دســتگیر شدند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت اطلاعات، با اشراف اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( یکی از بزرگترین 
شبکه های سازمان یافته کلاهبرداری در ســطح کشور شناسایی و مورد ضربه قرار 
گرفت. این باند با فریب افکار عمومی و تشویق افراد به خرید و سرمایه گذاری در رمز 
ارز مجعول»کینگ مانی«، مبالغ هنگفتی را از زیر مجموعه های خود کسب کرده و با 
ایجاد نوسانات ساختگی در قیمت رمز ارز ادعایی، اقدام به خرید و فروش آن کرده 
است. در این عملیات اعضا این باند با حکم مرجع قضایی دستگیر و به دلیل تعداد زیاد 
مالباختگان، پرونده آنان در سیر مراحل قضایی است. وزارت اطلاعات ضمن هشدار 
به ســوداگران و کلاهبرداران حوزه  رمز ارزها، به اطلاع مردم شریف ایران می رساند 
که به دلیل وجود مخاطرات سرمایه گذاری در این قبیل بازارها، توجه بیشتری کنند.

آیین نامه اجرایی مالیات واحدهای مسکونی
 و ویلاهای گران قیمت تصویب شد

هیات وزیران با هدف مقابله با ســفته بازی و کاهش نوسانات بازار مسکن، آیین 
نامه اجرایی مربوط به مالیات واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای گران قیمت در سال 
۱۴۰۰ را تصویــب کرد. به گزارش ایرنا از دفتر هیات دولت بر اســاس این مصوبه، 
واحدهای مسکونی )شامل کلیه ساختمان ها اعم از مستغلات، آپارتمان و ویلا( و باغ 
ویلاهای گران قیمت )با احتســاب عرصه و اعیان( متعلق به کلیه اشخاص حقیقی 
و حقوقــی و افراد تحت تکفل آنها، با ارزش روز بیشــتر از یک صد میلیارد ریال و 
همچنین باغ ویلا )اماکنی که مطابق جواز صادره به عنوان باغ شناخته شده و توسط 
شــهرداری ها و دهیاری ها حسب مورد پروانه ساخت ویلا برای آن صادر شده است( 
دارایی های مشــمول این آیین نامه هستند. نرخ مالیات سالانه دارایی های مشمول 
آیین نامه فوق )با احتســاب عرصه و اعیان( برای دارایی های با ارزش روز از یکصد 
میلیارد و یک ریال تا ۱۵۰ میلیارد ریال نسبت به مازاد یکصد میلیارد ریال معادل 
۱/۰درصــد، از ۱۵۰ میلیارد و یک ریال تا ۲۵۰ میلیارد ریال نســبت به مازاد ۱۵۰ 
میلیــارد ریال معادل ۲/۰درصد، از ۲۵۰ میلیــارد و یک ریال تا ۴۰۰ میلیارد ریال 
نسبت به مازاد ۲۵۰ میلیارد ریال معادل ۳/۰ درصد، از ۴۰۰ میلیارد و یک ریال تا 
۶۰۰ میلیارد ریال نسبت به مازاد ۴۰۰ میلیارد ریال معادل ۴/۰ درصد و نسبت به 
مازاد ۶۰۰ میلیارد ریال معادل ۵/۰درصد تعیین شــد. همچنین درباره دارایی های 
مشــمول مشــاعی، ابتدا مالیات موضوع این آیین نامه برای کل دارایی، محاسبه و 
سپس هر یک از مالکین به نسبت سهم مالکیت خود، مشمول پرداخت خواهند بود. 
واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای در حال ساخت و در سال تملک، مشمول مالیات 
مذکور نمی باشــند. کلیه مالکین دارایی های مشمول، مکلف هستند مالیات سالانه 
موضوع این آیین نامه را از طریق سازوکار مندرج در آیین  نامه، حداکثر تا پایان بهمن 
ماه ســال ۱۴۰۰ پرداخت نمایند و در غیر این صورت، سازمان امور مالیاتی کشور 
می تواند از طریق عملیات اجرایی مندرج در قانون مالیات های مستقیم، مالیات متعلق 
را وصول نماید. ادارات ثبت اسناد و املاک و دفاتر اسناد رسمی مجاز به ثبت نقل و 
انتقال املاکی که به موجب این آیین نامه برای آنها مالیات تعیین گردیده است، قبل 
از پرداخت بدهی مالیاتی مورد انتقال، شامل مالیات بر دارایی، نقل و انتقال قطعی 

و اجاره نمی باشند و متخلف در پرداخت مالیات متعلقه مسئولیت تضامنی دارد.

جنتی:
 اربعین باید در طول قرن ها پرشکوه  بماند

احمد جنتی دبیر شــورای نگهبان، صبح دیروز طی سخنانی در جلسه شورای 
نگهبان با تسلیت ایام اربعین حسینی گفت: اربعین حسینی سرآغاز حرکت پربرکتی 
بود که در طول قرن ها باید این حرکت پرشــکوه تر و پرشورتر بماند و می ماند. وی 
اربعین را عاشــورای دوم عنوان و تصریح کرد: اگر مانعی در کار نباشــد بسیاری از 
کشــورهای دنیا از بحث اربعین استقبال می کنند. دبیر شــورای نگهبان ادامه داد: 
خداوند ان شاءالله ما را هم موفق کند اربعین هایی در کربلا باشیم؛ چراکه این حسرتی 
اســت که در دل ما وجود دارد. جنتی در پایان خاطرنشان کرد: امیدواریم در آینده 
وضع طوری باشد که اربعین را در جوار مرقد مطهر حضرت اباعبدالله الحسین علیه 

السلام باشیم.

فرمانده نیروی دریایی ارتش:
امنیت شاهراه اقتصادی ایران در عمق دریاها

 برقرار است
فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی گفت: امروزه همرزمانم امنیت 

شاهراه اقتصادی ایران در عمق دریاها را برقرار کرده و در این راه جان می دهیم.
به گزارش ایرنا، امیر دریادار شــهرام ایرانی روز چهارشــنبه در دیدار با نماینده 
ولی فقیه در کردستان با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای انقلاب اسلامی و تبریک 
هفته دفاع مقدس اظهار داشت: همرزمانم در فرامرزها در مبارزه با استکبار جهانی 
مظلومانه به شــهادت رسیده اند اما راهشــان همواره با اقتدار ادامه دارد. وی اقتدار 
و عظمت کنونی کشــور را مرهون خون پاک شــهدا و درایت، فرماندهی، رهبری و 
سیاست بی نظیر رهبر معظم انقلاب دانست و گفت: پرچم مقدس جمهوری اسلامی با 
افتخار در گوشــه گوشه دنیا می درخشد و پرمعنا به اهتزار درآمده است. امیر ایرانی 
با بیان اینکه امروزه نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران همان رسالت دوران 
دفاع مقدس را انجام داده و شاه راه های اقتصادی و امنیت عمق دریا کشور را حفظ 
کرده اســت، افــزود: در زمان جنگ محدوده عملیاتــی در تنگه هرمز بود و ضمن 
تحت پوشش قرار دادن مسیر، ۱۰هزار فروند شناور را اسکورت کرده که تنها ۲۵۰ 
فرونــد آن مــورد اصابت قرار گرفت و از این تعداد نیز زیر ۶۰ فروند آســیب دید و 
تمامی شناورها به ســلامتی به خلیج فارس رسید و توانستیم جنگ را اداره کنیم. 
وی با بیان اینکه بعد از جنگ به ســمت بهسازی تجهیزات رفته و به عنوان نیروی 
تخصصی و تجهیزات محور در دریا اقتدار پیدا کردیم، اظهار داشــت: خوشبختانه از 
ســال ۵9 آموزش ها در نیروی دریایی بومی و در داخل کشــور انجام خواهد شد در 
حالی که در گذشته این گونه نبود و بایستی در خارج از کشور آموزش ها دیده می شد. 
فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در دهه ۷۰ فرمانی از سوی رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر ساخت ناوشکن صادر شد، ادامه داد: در همین راستا نخستین 
ناوشکن جماران توسط رهبر معظم انقلاب استحقاق عملیاتی پیدا کرد. وی با بیان 
اینکه تمام تجهیزات زیردریایی توسط خود جوانان بومی کشور ساخته می شود، گفت: 
در آخرین مأموریت مسیر ۴۵هزار کیلومتری را در ۱۳۰ روز با اقتدار انجام داده و در 
قالب یک ناوشکن پرچم جمهوری اسلامی را نمایش خواهیم داد که این گوشه ای از 

افتخارات جمهوری اسلامی است.

آملی لاریجانی: 
دانشگاه امام صادق یکی از مغتنم ترین فرصت های

 ایجاد تحول در علوم انسانی است
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام با تاکید بر لــزوم ایجاد تحول در علوم 
انسانی اظهار کرد: دانشگاه امام صادق )ع( یکی از مغتنم ترین فرصت ها برای ایجاد 
تحول در علوم انسانی است چراکه در این دانشگاه هم اساتید و هم دانشجویان هم 
علوم رسمی را در بهترین سطح فرامی گیرند و هم در کنار آن با معارف اسلامی آشنا 
می شوند و این بهترین راه برای ایجاد تحول است. به گزارش ایسنا، آیت الله صادق 
آملی لاریجانی رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام پیش از ظهر چهارشنبه در 
آیین آغاز ســال تحصیلی دانشــگاه امام صادق )ع( با تاکید بر اینکه وضعیت نظام 
جمهوری اسلامی اقتضا می کند که هم دانشگاه های ما و هم حوزه های علمیه برای 
ساختار سیاسی و حکمرانی و مقام اجرا، تربیت نسل و نیروی انسانی کارامد، متدین 
و با اخلاص داشته باشند، گفت: در همه جای دنیا اینگونه است اما فرق ما این است 
که ما با جهاد جهادگران و امام و خون شــهدا نظامی را برپا کردیم که بر پایه دین و 
توحید است. ما نظامی هستیم که قبول کردیم این انجام بر اساس قرآن و سنت است؛ 
اینجا هم حوزه های علمیه مسئولیت عظیمی داشته و دارند و هم دانشگاهها؛ امروز 
دانشگاههای ما مملو از اساتید و دانشجویان متدین است اما مشکلی که وجود دارد 
این اســت که بسیاری از علومی که داریم بر اساس دیگری بنیان گذاری شده است. 
وی افزود: اشکال کار علاوه  بر مدیریت ناصحیح که حتماً وجود دارد، فکری و نظری 
است؛ امروز بخشی از مسئولین و مدیران ما فکر و ذهن شان این است که بسیاری از 
امور کاری به دین ندارد و مربوط به علم است؛ من فکر می کنم که این خام اندیشی 
و ساده انگاری به تمام معناست. عده ای مترصد تحول علوم انسانی هستند اما عده ای 
در مخالفت با این حرف می گویند از ابتدای انقلاب عده ای می خواهند از قرآن تئوری 
اقتصادی دربیاورند و این امکان پذیر نیســت. آنها می گویند ثبوتاً نمی شود از کتاب 
قرآن و سنت، نظریات اقتصادی، جامعه شناختی و ... دربیاوریم و ادعای  اینکه علم 
بی طرف است را مطرح می کنند؛ امروز هم هنوز عده ای این حرف ها را می زنند. در 
ابتدای انقلاب یکی از روشنفکران که صاحب قلم بود معتقد بود که از علوم ارزشی 
نمی توان علم درآورد؛ امروزه بطلان این حرف ها برای کســانی که در فلســفه علوم 

فعالیت کرده اند، آشکار است.

اخبار کوتاه

سرمقاله
نگاهی به سخنان اخیر مقامات آذربایجان 

ادامه از صفحه 1
 در مجموع می توان گفت سیاســت ایران در این جنگ، هرچند همســو 
با جمهوری آذربایجان و ترکیه بود، اما این سیاســت هنوز نتوانســته آورده 

مطلوبی برای منافع ملی ما ایجاد کند.
اظهــارات آیت الله عاملــی، نماینده ولی فقیه در اردبیــل، مبنی بر اینکه 
»مگر از ایران چه بدی ای دیدند که می خواهند این کشــور را از نقشه جهان 
حــذف کنند؟ از ما چه بــدی دیدند که می خواهند مملکــت ما را به تعبیر 
خودشــان تا سه سال دیگر تجزیه و در کل ایران پرچم ترک را نصب کنند؟ 
من خیلــی می خواهم بدانم ملت من، دولت و کشــور من چه گناهی کرده 
که باید از صحنه روزگار محو شــود؟« خود گویای این اســت که سیاســت 

خارجی جمهوری اسلامی در این موضوع، منجر به تقویت روابط با جمهوری 
آذربایجان نشــده و »بدی نکردن «ها یا حتــی »خوبی »های ایران، با »بدی« 
مواجه شــده اســت. ایجاد مانع در مســیر حمل ونقل کالا به ارمنســتان از 
دیگــر اقدامات اخیر جمهوری آذربایجان بود. چنــد روز قبل اظهارات الهام 
علــی اف در انتقاد به ورود کامیون هــای ایرانی به منطقه قره باغ و نیز مانور 
نظامی اخیر ایران در مرزهای کشــورش در رســانه ها بازتاب زیادی داشت و 
ســفیر ایران در آذربایجان در این رابطه گفت جمهوری اســلامی ایران یکی 
از قدرت هــای نظامی نیرومند در جهان اســت و توانمندیهــای دفاعی اش 
بــرای ایجاد بازدارندگی و مقابله با هرگونه تهدیدات خارجی اســت و قدرت 
 نظامی ایران در خدمت صلح و ثبات منطقه و جهان و همه کشورهای دوست و

 مسلمان است.
علی رغم پیوندهای تاریخی-فرهنگی و مذهبی فرصت ســاز بین دو کشور، 

مناقشات عمده ای در رابطه بین دو کشور وجود دارد که مهمترین آنها مربوط 
به رژیم حقوقی دریای خزر و حضور آمریکا و اســرائیل در بخش های مختلف 

اقتصادی و امنیتی آذربایجان است.
برگزاری مانور مشــترک آذربایجان، پاکستان و ترکیه )با نام دوستی سه 
برادر( با توجه به قدرت گرفتن طالبان )با حمایت پاکســتان( همگی نشان از 
آن دارد که ایران روزهایی بهتر از گذشــته را در روابط با آذربایجان نخواهد 

داشت.
در آخر باید گفت تمرکز روی عراق، ســوریه و لبنان، عمق اســتراتژیک 
ایران در حوزه شرق و شمال و جنوب را با خطر مواجه کرده است و ادامه دار 
شــدن عدم واکنش ایران و تلاش برای ایجاد موازنه در کشورهای همسایه، 

این خطرات را تشدید خواهد کرد.
*نماینده سابق مردم تهران در مجلس


